النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

29 تشرين الثاني (نوفوبر) 2024 نشرة يووية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي في المؤتمر العلمي الثامن عشر للجمعية العربية للبحوث الاقتصادية من الرباط في المغرب: التنويع الاقتصادي أصبح مدفًا استراتيجيًا ملحًا للدول العربية

اكد امين عام اتحاد الغرف العربية، الاقتصادية، تحت عنوان "مستقبل المنشودة"، والذي عقد في مركز اقتصادية ورسمية بارزة وفي مقدمهم الدكتورة جيهان صالح مستشارة

الدكتور خالد حنفى خلال مشاركته في أعمال المؤتمر العلمي الثامن عشر للجمعية العربية للبحوث الاقتصادات العربية: المربكات المفروضية و الاصلاحات السياسات من أجل الجنوب الجديد - جامعة محمد السادس متعددة التخصصات التقنية، الرباط -المملكة المغربية، خلال الفترة 28 - 29 نوفمبر (تشرین الثانی)، 2024، بمشاركة شخصيات المدير التنفيذي لمركز السياسات من أجل الجنوب الجديد كريم العيناوي، الوزير المغربي المنتدب المكلف بالميزانية فوزي لقجع، رئيس مجلس إدارة الجمعية العربية للبحوث الاقتصادية محمود محى الدين مدير عام المعهد العربي للتخطيط عبد الله فهد الشامي، الأمين العام للجمعية العربية للبحوث الاقتصادية، والمنسق العام للمؤتمر الدكتور أشرف العربي،

رئيس مجلس الوزراء المصرى، الدكتورة سارة الجزار المستشارة الاقتصادية في اتحاد الغرف العربية، الدكتور جود عبد الخالق وزير التموين والتجارة الداخلية الأسبق في جمهورية مصر العربية، الدكتورة نجلاء الاهواني وزير التعاون الدولي الأسبق في جمهورية مصر العربية، أن التنويع الاقتصادي أصبح هدفًا استراتيجيًا ملحًا للدول العربية، نظرًا للتحديات المتزايدة التي تواجه اقتصاداتها المعتمدة بشكل كبير على قطاعات محدودة، وعلى رأسها النفط والموارد الطبيعية. ولفت إلى أن التغيرات في الأسواق العالمية وتقلبات أسعار الطاقة،

إلى جانب تسارع التطورات التكنولوجية، تفرض على دول المنطقة إعادة النظر في سياساتها الاقتصادية وتبني استراتيجيات طويلة الأمد تهدف إلى بناء اقتصادات متنوعة ومستدامة، قادرة على الصمود أمام الأزمات وتلبية تطلعات الأجيال الحالية والمستقبلية. وشدد على أن



تحقيق التنويع الاقتصادي يتطلب منظومة متكاملة من السياسات تتناول التنمية البشرية، والتكامل المالي، والتحول الطاقي بشكل مترابط، حيث لا يمكن تحقيق نتائج مستدامة في مجال دون تكامل مع

ونوه الأمين العام إلى أن التنمية البشرية تعتبر من أهم مقومات التنويع الاقتصادي، حيث يمثل رأس المال البشري العنصر الحاسم في دعم الابتكار ورفع الإنتاجية وتطوير القطاعات الاقتصادية الجديدة. ولتحقيق ذلك، يتعين على الدول الاستثمار في التعليم النوعى والتدريب المهني الذي يواكب احتياجات السوق ويؤهل القوى العاملة للتعامل مع تطورات الاقتصاد العالمي. فالكوادر المدربة تمتلك القدرة على قيادة المشاربع الجديدة في مجالات متعددة، مثل التكنولوجيا والبحث العلمي وربادة الأعمال، مما يعزز دور الموارد البشرية كأحد المحركات الأساسية 🦠 للتنويع الاقتصادي.

وأوضح أن القطاع المالى يمثل وسيلة حيوية لدفع عجلة التنويع

الاقتصادي من خلال توفير التمويل اللازم للمشاريع التنموية والابتكارية. ومن هذا المنطلق فإن تطوير الأسواق المالية وتوفير بيئة استثمارية مستقرة يسهمان في تعزيز قدرة القطاع الخاص على النمو والاستثمار في القطاعات غير التقليدية. كما أن التكامل المالي، من خلال التعاون بين البنوك، أسواق المال، وصناديق التمويل، يعزز من استقرار النظام الاقتصادي ويخلق فرص تمويلية أوسع للشركات الصغيرة والمتوسطة، التي تلعب دورًا هامًا في تنمية الاقتصادات المحلية وتوسيع قاعدة التنويع.

ورأى أن التحول في مجال الطاقة يشكل محورًا استراتيجيًا في تحقيق التنويع الاقتصادي واستدامته، حيث تسعى الدول العربية إلى تقليل اعتمادها على مصادر الطاقة التقليدية وتوجيه استثماراتها نحو الطاقة المتجددة، مثل الطاقة الشمسية وطاقة الرباح. ويعتبر هذا التحول فرصة









واعدة لتحقيق النمو الاقتصادي المستدام وتخفيض البصمة الكربونية في المنطقة، مما يعزز من قدرة الدول على جذب الاستثمارات الأجنبية والشركات متعددة الجنسيات المهتمة بالاستدامة البيئية. بالإضافة إلى ذلك، يمكن للتحول الطاقي أن يسهم في خفض التكاليف التشغيلية وتوفير فرص عمل جديدة في قطاعات الطاقة النظيفة.

ولفت إلى أهمية التكامل بين التنمية البشرية، والتكامل المالي، والتحول الطاقي كعناصر مترابطة تدعم بعضها البعض لتحقيق رؤية شاملة للتنويع الاقتصادي. فاستثمار الدول في رأس المال البشري يخلق قوى عاملة مؤهلة تقود عمليات الابتكار وتطوير المشاريع في مجال الطاقة المتجددة، والتي تحتاج بدورها إلى أسواق مالية مرنة ومستقرة توفر التمويل اللازم للمشاريع الكبيرة والصغيرة على حد سواء. في هذا السياق، تسعى هذه الجلسة إلى مناقشة الأبعاد المختلفة للتنويع الاقتصادي من خلال دراسات ونماذج واقعية، وتقديم توصيات حول السياسات والتدابير العملية التي يمكن للدول العربية تبنيها لتعزيز مسيرتها نحو اقتصاد أكثر تنوعًا ومرونة.

حيث تشير النتائج إلى أن التنمية المالية تدعم التنويع الاقتصادي ولكن بشكل غير خطي، حيث تبدأ الفوائد الكبيرة في الظهور بعد تجاوز مستويات معينة من النضج المالي. كما يُعزز الإنفاق الحكومي التأثير الإيجابي للتنمية المالية. وخلصت الدراسة إلى أن الإصلاحات المالية يجب أن تكون مستدامة وموجهة، خصوصاً في الدول ذات الأنظمة المالية الأقل تطوراً، لتعزيز التنويع على المدى الطوبل.

ودعا إلى وجوب تقليل الاعتماد على النفط وبناء اقتصادات أكثر مرونة من خلال استراتيجيات تتضمن تحسين البنية التحتية المالية، وتشجيع الابتكار، وتوسيع الوصول إلى الخدمات المالية، مما يدعم الشركات الصغيرة والمتوسطة في القطاعات غير النفطية.

ونوه إلى وجوب تحسين الوصول إلى الطاقة النظيفة، وتحفيز الأسر على الانتقال من الوقود التقليدي إلى الطاقة النظيفة، فضلا عن تعزيز الخدمات الصحية المتكاملة، وتعزيز الاستعداد لمواجهة الكوارث، إلى جانب التعاون الإقليمي وطلب الدعم الدولي.

وأكد أن الإصلاح التعليمي ضرورة تبني طرق تعليمية حديثة تعزز التفكير النقدي وتواكب احتياجات الاقتصاد المتتوع. كما أن تعزيز الحوكمة يساهم في تحسين مؤشرات الحوكمة والحد من الفساد، حيث ثبت أن الحوكمة الجيدة تزيد من فرص نجاح التنويع. في حين أن اعتماد سياسات تشجع على تتمية القطاعات غير النفطية مثل التكنولوجيا والسياحة والصناعات التحويلية، يؤدي إلى ضمان استدامة النمو الاقتصادي.

وجرى على هامش أعمال المؤتمر العلمي الثامن عشر للجمعية العربية للبحوث الاقتصادية، توقيع اتفاقية تعاون بين اتحاد الغرف العربية ممثلا بأمين عام الاتحاد الدكتور خالد حنفي، وبين منظمة العالم الإسلامي للتربية والعلوم والثقافة (إيسيسكو)، وذلك لتعزيز التعاون بين الجانبين من اجل رفع مستوى التنمية في العالم العربي والإسلامي. المصدر (اتحاد الغرف العربية)

Khaled Hanafi at the 18th Scientific Conference of the Arab Society for Economic Research from Rabat, Morocco: Economic Diversification Has Become an Urgent Strategic Goal for Arab Countries

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, confirmed during his participation in the work of the 18th Scientific Conference of the Arab Association for Economic Research, under the title "The Future of Arab Imposed Economies: Disruptions and Desired Reforms", which was held at the Policy Center for the ICBANKOFE New South - Mohammed VI Polytechnic University, Rabat - Kingdom of Morocco, during the period 28-29 November, 2024, with the participation of prominent economic and official figures, led by Executive Director of the Policy Center for the New South Karim Aynaoui, Moroccan Minister Delegate in charge of Budget Faouzi Lekjaa, Chairman of the Board of Directors of the Arab Association for Economic Research Mahmoud Mohieddine Director General the Arab of

Planning Institute Abdullah Fahd Al-Shami, Secretary-General of the Arab Association for Economic Research, and General Coordinator of the Conference, Dr. Ashraf El-Araby, Dr. Gehan Saleh, Advisor to the Egyptian Prime Minister, Dr. Sarah El-Gazzar, Economic Advisor at the Union of Arab Chambers, Dr. Joud Abdel Khaleq, former Minister of Supply and Internal Trade in the Arab Republic of Egypt, Dr. Naglaa Al-Ahwani, former Minister of International Cooperation in the Arab Republic of Egypt, that Economic diversification has become an urgent strategic goal for Arab countries, given the increasing challenges facing their economies, which are largely dependent on limited sectors, most notably oil and natural resources.

He pointed out that changes in global markets and fluctuations in energy prices, along with the acceleration of technological developments, require the countries of the region to reconsider their economic policies and adopt long-term strategies aimed at building diversified and sustainable economies capable of resilience to crises and meeting the aspirations of current and future generations. He stressed that achieving economic diversification requires an integrated system of policies that address human development, financial integration, and energy transition in a coherent manner, as



sustainable results cannot be achieved in one area without integration with the other.

Secretary-General The noted that human development is one of the most important elements of economic diversification, capital human the crucial element in supporting innovation, raising productivity, and developing new economic sectors. To achieve this, countries must invest in education quality and vocational training that keeps pace with market needs and equips the workforce to deal with developments in the global economy. Trained cadres have the ability to lead new projects in multiple fields, such as technology, scientific research, and entrepreneurship, which enhances the role of human resources as one of the main drivers of economic diversification.

He explained that the financial sector is a vital

means to drive economic diversification by providing the necessary financing for development and innovative projects. From this standpoint, the development of financial markets and the provision of a stable investment environment contribute to enhancing the private sector's ability to grow and invest in non-traditional sectors. Financial integration, through cooperation between banks, capital markets, and funds, enhances the stability of the economic system and creates broader financing opportunities for SMEs, which play an important role in the development of local economies and the expansion of the diversification base.

He said that the energy transition is a strategic axis in achieving economic diversification and sustainability, as Arab countries seek to reduce their dependence on traditional energy sources and direct their investments towards renewable energy, such as solar and wind energy. This transformation is a promising opportunity to achieve sustainable economic growth and reduce the region's carbon footprint, enhancing the ability of countries to attract foreign investment and multinational companies interested in environmental sustainability. In addition, the energy transition can contribute to reducing operational costs and creating new jobs in clean energy sectors.









He pointed to the importance of integration between human development, financial integration, and energy transition as interrelated elements that support each other to achieve a comprehensive vision of economic diversification. Countries invest in human capital and create a qualified workforce that leads innovation and project development in renewable energy, which in turn needs flexible and stable financial markets that provide financing for large and small projects alike. In this context, this session seeks to discuss the different dimensions of economic diversification through realistic studies and models and to provide recommendations on policies and practical measures that Arab countries can adopt to enhance their march towards a more diversified and resilient economy.

The results suggest that financial development supports economic diversification but in a non-linear form, where significant benefits begin to emerge after exceeding certain levels of financial maturity. Government spending also enhances the positive impact of financial development. The study concluded that fiscal reforms must be sustainable and targeted, especially in countries with less developed financial systems, to promote long-term diversification.

He called for reducing dependence on oil and building more resilient economies through strategies that include improving financial infrastructure, encouraging innovation, and expanding access to financial services, which supports SMEs in non-oil sectors.

He noted the need to improve access to clean energy, motivate families to transition from traditional fuels to clean energy, strengthen integrated health services, enhance disaster preparedness, and seek regional cooperation and international support.

He stressed that educational reform is the need to adopt modern educational methods that promote critical thinking and keep pace with the needs of a diversified economy. Strengthening governance also contributes to improving governance indicators and reducing corruption, as good governance has been shown to increase the chances of success of diversification. While adopting policies that encourage the development of non-oil sectors such as technology, tourism, and manufacturing, ensures the sustainability of economic growth.

On the sidelines of the 18th Scientific Conference of the Arab Society for Economic Research, a cooperation agreement was signed between the Union of Arab Chambers, represented by the Secretary-General of the Union, Dr. Khaled Hanafi, and the Islamic World Educational, Scientific and Cultural Organization (ISESCO), in order to enhance cooperation between the two sides to raise the level of development in the Arab and Islamic world.

Source (Union of Arab Chambers)